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از آن دسـته سینماگرانی سـت کـه نامـش او 
را در مقـام کارگـردان روانـه ذهـن می کنـد 
و چهـره اش به عنـوان بازیگـر؛ امـا در ایـن 
بیـن شـاید کم تـر کسـی شـناختی از سـایر 
فعالیت هـای هنری او در پرده نقـره ای و البته 
قـاب تلویزیون داشـته باشـد. مثلا شـاید اگر 
از شـمایی  که بسـیار اهـل فیلـم و فیلم بازی 
هسـتید، دربـاره »قرمـز« بپرسـند، از نـگاه 
متفـاوت جیرانـی بـه یـک عاشـقانه و بـازی 
چشـم نواز فروتـن بگوییـد، امـا هرگـز به یـاد 
نیاوریـد کـه طـراح صحنـه آن نیـز یکـی از 
چهره هــای شناخته شده ســـــینمای ایران 

اسـت، و همین طـور »شـیدا«....

کارگـردان پیشکسـوت و 72 سـاله اصفهانی 
و نخسـتین مدیـر سـینمایی بعـد از انقـلاب 
کـه کارشـناس ارشـد شهرسـازی و معماری 
اسـت، فعالیت سـینمایی را در سـال ۱۳۵۶ با 
تاسـیس مؤسسـه آیت فیلم آغـاز کرد. نجفی 
به عنوان فیلمسـاز سـاخت 9 اثر را در کارنامه 
دارد کـه بـا »جنگ اطهـر« در سـال ۵8 آغاز 
و به »پرسـه در شـهر لاجوردی« در سال 94 

می شـود.  ختم 
امـا پیـش از اینکـه بخواهیـم نگاهـی بـه 
فیلم هـا و فعالیت هـای سـینمایی او بیاندازیم، 
پـر بـی راه نیسـت سـری بـه »سـربداران« 
بزنیـم، مجموعه تلویزیونی که بـه کارگردانی 
او روی آنتـن رفـت و بسـیار هم شـهره شـد. 
شـاید بعـد از آن اگـر در صـدد یافتـن کاری 
از ایـن سـینماگر در پـرده نقـره ای و در مقـام 
کارگـردان برآییـم، گرچه فیلم هـای کمی به 

بزرگداشتـــی 
به    پاس 4دهـــه 
هنــری فعالیت 

ذهن متبادر نمی شـود، اما شـاید چیزی نزدیک تر از »عشـق طاهر« نباشـد یا 
دسـت کـم برای خیلی ها که چنین اسـت. احتمالا »زاگـرس«، »گزارش یک 
قتـل« و »زمان شـوریدگی« هـم در نوبت های بعدی قـرار خواهند گرفت. در 
کارنامـه هنـری محمدعلی نجفـی گرچه نه به انـدازه کارگردانـی، اما بیش و 
کـم افزون بـر طراحـی صحنه، فعالیـت در برخی دیگـر از شـاخه های عرصه 
سـینما - تلویزیـون از جمله بازیگـری و تهیه کنندگی هم به چشـم می خورد. 
فیلم سـینمایی »دیگری« بـه کارگردانی مهدی رحمانی، نخسـتین تجربه او 
در شـاخه تهیه کنندگی سـت تا بعد از آن دگربار این جنس فعالیت را در سـال 
جـاری بـا فیلم سـینمایی »گرگ بـازی« بـه کارگردانـی عباس نظام دوسـت 
تجربـه کنـد. در این بین علاوه بر فعالیت های یادشـده، چندان دور و سـخت 
نیسـت کـه بـازی او در دو مجموعـه تلویزیونـی »در چشـم بـاد« و »معمای 

شاه«را نیزبه یاد آوریم.  
بـه حتـم شـما هـم بـا مـا موافقیـد کـه چشـمک پرانی قریـب به 40 سـال 
فعالیت هنـری ایـن پیشکسـوت سـینما تـا بـه آنجـا هسـت کـه نوبـت بـه 
برگـزاری مراسـم نکوداشـت او در مهم تریـن رویـداد فرهنگی  هنـری ایران، 
یعنی جشـنواره فیلم فجر رسـیده باشـد. از این رو در جشـنواره پیش رو شاهد 

برگـزاری مراسـم تجلیـل از این سـینماگر کهنـه کار خواهیـم بود.
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پردیـس سـینمایی »سـپنتا«)نام موقـت( همزمـان با 
برگـزاری سی وششـمین جشـنواره فیلم فجـر، افتتاح 

می شـود.
ایـن پردیس سـینمایی واقع در میدان صنعت شـهرک 
غـرب تهران بـا ظرفیـت ۱۵00 صندلی در ۱۱ سـالن 
سـینمایی پیش بینـی شـده اسـت کـه همزمـان بـا 
برگـزاری جشـنواره فیلم فجـر 4 سـالن آن با ظرفیت 
4۵0 صندلـی در اختیار مخاطبان ایـن رویداد ملی قرار 

خواهـد گرفت.
مجتمع سینمایی »سـپنتا« تهران در مجموعه تجاری 
و فرهنگـی »ارم« شـهرک غـرب قـرار دارد.از جملـه 
ویژگی های این مجتمع سـینمایی دسترسـی آسان آن 
بـه بزرگراه هـای غرب تهـران اسـت و در آن فضاهای 
فرهنگـی از جمله شـهر کتـاب، گالری هـای هنری و 
مجموعـه ای تفریحـی بـرای کـودکان و نوجوانان نیز 

پیش بینی شـده اسـت.

آغاز به کار پرديس سینمايي »سپنتا« 
همزمان با جشنواره 

194 اثر متقاضی بخش 
مسابقه   تبلیغات 

بـا پایـان مهلـت شـرکت در بخـش مسـابقه تبلیغات 
سـی و ششـمین جشـنواره فیلـم فجـر، ۱94 اثـر بـه 
ایـن بخـش رسـید.در ایـن دوره جشـنواره، ۳7 عکس 
فیلـم، 74 تیـزر و آنونـس و 8۳ پوسـتر فیلـم بـه دفتر 
جشـنواره رسـید. بـر اسـاس آئین نامه بخش مسـابقه 
تبلیغات سـینمای ایران تمام فیلم های بلند سـینمایی 
)داسـتانی، پویانمایـی و مسـتند( کـه بعد از جشـنواره 
۳۵ فیلـم فجـر در داخـل کشـور بـه نمایـش عمومی 
درآمده انـد، در بخـش عکـس، پوسـتر، آنونـس و تیزر 

در ایـن رقابـت شـرکت کرده انـد.
اعتـلای سـینمای ایران و ارتقاء سـطح کیفی تبلیغات 
تشـویق  و  ترغیـب  همچنیـن  و  اطلاع رسـانی  و 
هنرمنـدان ایـن عرصـه، از اهـداف برگزاری مسـابقه 
تبلیغـات سـینمای ایـران در سـی و ششـمین دوره 
جشـنواره فیلـم فجـر اسـت.هیات انتخـاب و داوری 
بخش مسـابقه تبلیغات سـی و ششمین جشنواره فیلم 

فجـر بـه زودی معرفـی خواهـد شـد.

اعلام اسامی فیلم های 
سودای سیمرغ در 

نشست با خبرنگاران

مطابـق سـال گذشـته کـه بـرای اولیـن بـار اسـامی 
فیلم هـای سـودای سـیمرغ در حضـور اهالی رسـانه و 
در نشسـتی خبری اعلام شـد و همزمان توسط شبکه 
خبر نیز به صورت زنده پوشـش داده شـد. امسـال نیز 
روابـط عمومی جشـنواره قصـد دارد در صـورت فراهم 
شـدن شـرایط، با پایـان کار هیـات انتخاب بـا دعوت 
از خبرنگاران، اسـامی 22 فیلم بخش مسابقه)سـودای 
سـیمرغ( را در یک نشسـت خبری اطلاع رسـانی کند. 
کار بازبینـی فیلم های جشـنواره توسـط اعضای هیات 

انتخـاب طـی روزهـای آینده بـه پایان خواهد رسـید.
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گزارش تصویری 
هیات انتخاب 
سودای سیمرغ

گزارش تصویری
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گـــــزا  رش

تبلیغـات در سـینما از دهـه 80 بـه بعـد، بـه صـورت 
در  و  شـد  پیگیـری  سـینماگران  سـوی  از  مـدرن 
سـال های اخیـر بـا ورود تکنولـوژی و امکانـات تبلیغـی 
گوناگـون در حـال فعالیـت و پیشـرفت اسـت. بـدون 
شـک، شـبکه های اجتماعـی در جریان تبلیغات سـینما 
کـه  تغییراتـی  کـرد.  ایجـاد  را  تغییراتـی  و  تحـولات 
بازنگری در شـیوه  سنتی تبلیغات را به همراه داشت. 
تبلیغـات از دوره ششـم )سـال 1366( در جشـنواره 
فیلـم فجـر گنجانـده شـد کـه شـامل پوسـتر و تیـزر 
فیلـم بـود. امـروزه نیز مسـابقه تبلیغات شـامل تیزر، 

آنونـس، عکـس و پوسـتر فیلم می شـود. البتـه در در 
چندیـن دوره بـه دلایل مختلف  مسـابقه این بخش در 

جشـنواره حـذف شـد. 
و  عکـس  پوسـتر،  طراحـی  و  شـناخت  بـرای  مسـلما 
آنونـس، بایـد ژانر و فضـای اصلی فیلم برای سـازنده 
و طـراح بـه درسـتی شناسـانده شـود تـا ثمـره آن در 
راسـتای ارائـه مضمـون فیلـم بـه خوبـی بـه مخاطـب 
منتقـل شـود. در این بـاره عکاسـان، طراحـان پوسـتر، 
کارگـردان بخـش تیـزر و آنونس بـه بیـان دیدگاه های 
خـود در زمینـه تاثیـر حضـور بخـش مـواد تبلیغـی در 

جشـنواره فیلـم فجـر پرداخته انـد.

نقش جشنواره فیلم فجر در رونق 
تبلیغات  سینما

از عکاسی تا طراحی

مریم علی بابایی
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گــــزارش

امکانــی برای رشــد و پویـایی 
تبلیغات در صنعت سـینما

میثـم میرزایـی دبیـر کانـون طراحـان و مدیـران تبلیغات 
سـینمای ایـران دربـاره حضـور بخـش مسـابقه تبلیغـات در 
جشـنواره معتقـد اسـت: »جشـنواره فیلـم فجـر بـه عنـوان 
بزرگتریـن گردهمایـی سـینمایی سـال همیشـه از اهمیـت 
ویـژه ای برخوردار بوده اسـت و حضور بخش مسـابقه تبلیغات 
در این جشـنواره می تواند به رشـد و پویایی تبلیغات در صنعت 
سـینما کمـک کنـد. مشـکل اصلـی سـینمای ایـران در حال 
حاضـر جذب مخاطب اسـت و همراهی ایـن دو بخش در کنار 
سـالن های اسـتاندارد بـرای پخش فیلم می تواند تـا حدی این 
مشـکل را مرتفـع نماید. سـلیقه مخاطبـان در سـال های اخیر 
بـه کمک شـبکه های اجتماعـی و فضای مجـازی ارتقا یافته 
و تبلیغـات صحیـح و خلاقانه در جذب مخاطب بسـیار مهم و 
حیاتـی اسـت، ضمن آنکه رقابـت در هر رشـته ای باعث ارتقا 
کیفیـت خواهد شـد. جشـنواره فیلم فجر می توانـد به نوعی با 
معرفی آثــــــــار با کیفیت مسـیر را برای همه فعالان این 
رشـته مشـخص نماید. از مسـعود نجفی به عنوان مدیر روابط 
عمومی جشـنواره و رئیـس کانون طراحـان و مدیران تبلیغات 
سـینمای ایـران بـرای حفظ ایـن بخش در جشـنواره امسـال 
ممنونـم و امیدوارم این بخش در سـال هـای آینده هم جایگاه 

خـود را حفـظ کند«.

زمانـــی برای معارفه  
علی باقـری، طراح پوسـتر و برنده سـیمرغ بلورین بهترین 
عکاسـی فیلـم در جشـنواره بیسـت و پنجـم فیلم فجـر برای 
فیلـم »پابرهنـه در بهشـت« معتقـد اسـت:»حضور بخـش 

مـواد تبلیغـی در جشـواره فیلـم فجـر به شـخصه برایـم مهم 
اسـت، زیـرا تنهـا محفلی اسـت که طـراح پوسـتر در آن دیده 
می شـود و در معرفـی آنـان بـه کارگردانان موثر اسـت. بدون 
شـک افـرادی کـه در زمینه طراحی پوسـتر فعالیـت می کنند 
هدف شـان ایـن اسـت کـه ماحصل آثارشـان در معـرض دید 

همـگان قـرار گیرد. 
فـردی که در جشـنواره فیلم فجر سـیمرغ بلوریـن را دریافت 
می کند، مسـلما اتفـاق بزرگی در زندگی اش رقم خورده اسـت 
کـه بـا این اتفاق، سـال ها بـه آن افتخـار می کند. زیـرا جایزه 
سـیمرغ بسـیار مهـم اسـت و همچنیـن جشـنواره فیلم فجر 
ویترین تمام جشـنواره  ها در کشـور به حسـاب می آید. طبیعتا 
کسـی کـه جایـزه هـر بخـش از ایـن جشـنواره را از آن خود 
کنـد، می توانـد بـه آن سـیمرغ ببالـد. بـه اعتقاد مـن، گرفتن 
سـیمرغ حرفه ای تـر شـدن افراد کمـک فراوانی می کنـد، زیرا 
بـا گرفتـن جایـزه جـدا از تشـویق، باعـث می شـود طـراح به 
کارش جدی تـر فکر کند،یعنـی می داند کار او در جشـنواره ای 

دیـده می شـود و مـورد داوری قـرار می گیرد. 
بـدون اغـراق بخـش تبلیغـات در سـینمای ایـران نسـبت به 
قطـب سـینمای دنیا)هالیوود(،عملکـرد ضعیفـی دارد. البتـه 
منظـورم از ضعیـف عمـل کردن، افـراد هنرمنـد در این زمینه 
نیسـت بلکـه دوسـتان سـفارش دهنده بـه ایـن امـر خیلـی 
اهمیـت نمی دهنـد. متاسـفانه، در ایران بـرای تبلیغات فیلم ها 
هزینه هـای بسـیار پایینـی را درنظـر می گیرنـد در صورتی که 
تنها بخشـی که فـروش فیلم را بـالا می بـرد، بخش تبلیغات 
فیلـم اسـت. البتـه پیشـنهاد مـن بـرای بهتـر شـدن بخـش 
تبلیغات در جشـنواره فیلم فجر این اسـت که اعـلام برندگان 
را از افتتاحیـه بـه اختتامیه تغییر دهند، زیـرا بازخورد بهتری در 

ایـن بخـش خواهد داشـت.« 

سلیقه مخاطبان در 
سال های اخیر به 
کمک شبکه های 
اجتماعی و فضای 
مجازی ارتقا یافته 
و تبلیغات صحیح 
و خلاقانه در جذب 

مخاطب بسیار 
مهم و حیاتی است 
همچنین رقابت در 
هر رشته ای باعث 
ارتقا کیفیت خواهد 
شد. جشنواره فیلم 
فجر می تواند به 
نوعی با معرفی 
آثار با کیفیت 

مسیر را برای همه 
فعالان این رشته 

مشخص نماید
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گـــــزا  رش

امیرحسین شجاعی، برنـده سـیمرغ بلورین عکاسی فیلم 
در سـی وپنجمین جشـنواره فیلم فجر بـرای »رگ خواب« نیز 
در ایـن بـاره می گوید:»مسـلما وجـود بخش مـواد تبلیغاتی در 
جشـنواره فیلم فجـر، روی کیفیت آثار تبلیغاتی سـاخته شـده 
تاثیـر بسـزایی دارد. تهیه کننـدگان و پخش کننـدگان سـعی 
می کننـد کـه بـا افـراد حرفه ای تـر و متخصـص این امـر کار 
کننـد تـا در این بخش هم شـأن فیلـم حفظ شـود و هم تنها 

جنبـه تجـاری و جـذب مخاطـب عـام را هـدف قـرار ندهند. 
در واقـع بخـش تبلیغاتی جشـنواره فجـر به هنرمندانـه بودن 
آثـار کمـک بسـیار بزرگـی کـرده اسـت و باعـث همـکاری 
متخصصان این شـاخه با گروه های فیلمسـازی شـده که این 
لطـف بسـیار بزرگـی خواهد بـود. بالطبع همیـن کمک باعث 
بـا شـکوه تر شـدن تبلیغـات، اکـرانِ فیلـم و سـرانجام جذب 

حداکثـری مخاطبان می شـود.«

جشنواره فجر رنگ هنرمندانه به آثار تبلیغاتی می زند
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گـــــزا  رش

جشنواره فیلم 
فجر ویترین 

تمام جشنواره  ها 
در کشور به 

حساب می آید. 
گرفتن سیمرغ 
در حرفه ای تر 

شدن افراد کمک 
فراوانی می کند، 
زیرا با گرفتن 
جایزه جدا از 
تشویق، باعث 

می شود طراح به 
کارش جدی تر 
فکر کند،یعنی 
می داند کار او 
در جشنواره ای 
دیده می شود و 
مورد داوری قرار 

می گیرد

عکاسـی فیلـم، پایـه و اسـاس 
هنـر هفتم اسـت

محمـد فوقانـی، برنـده سـیمرغ بلوریـن جشـنواره فیلـم 
فجـر در بخـش عکـس نیـز بـا اشـاره اینکـه وجـود بخـش 
مسـابقه اقـلام تبلیغـی بـه نفـع سـینمای ایـران اسـت،بیان 
می کند:»جشـنواره فیلـم فجـر بـرای عکاسـان خیلـی مهـم 
اسـت زیـرا رقابـت  ایجاد شـده بیـن افـراد باعـث بـالا رفتـن 
کیفیـت در آثـار می شـود و نگاه هـا بـه ایـن بخـش را ارتقـا 
می بخشـد. بـه اعتقـاد من این به نفع سـینمای ماسـت. منتها 
بایـد سـعی شـود نـگاه داورهـا تخصصی تـر شـود تا شـرایط 
بهتـری برای بخش تبلیغات جشـنواره فیلم فجـر رقم بخورد. 
بخـش اعظـم کاربرد عکـس در فیلم مربوط بـه تبلیغات فیلم 
اسـت، بنابرایـن عکـس فیلـم بایـد بـه گونه ای باشـد کـه در 
جـذب مخاطـب برای تماشـای فیلم تاثیـر بگذارد، چـرا که با 
تماشـای عکس، بـا روند قصه و فضای فیلم آشـنا می شـوند. 
قطعـا زمانی کـه فیلمی عکـس خوبی داشـته باشـد، در جذب 
مخاطـب، موفق تـر عمـل می کنـد و دسـت تهیه کننـده برای 
تبلیغـات بازتر اسـت. عکاسـی فیلـم در سـینما از قدیمی ترین 
هنرهـا و پایه و اسـاس آن تعریف می شـود. حتـی کارگردانان 
و فیلمبرداران به عکاسـی تسـلط دارند. اینکه بخش عکاسـی 
در مـواد تبلیغـی جشـنواره فجر گنجانده شـده، نـگاه مثبت و 
ارزشـمندی اسـت، منتها باید سـعی کنند شـأن عکاسی حفظ 

شود«. 

فیلـم فجـر باعث رشـد بخش 
تبلیغات شـده اسـت

امیـر شـیبان خاقانـی، برنـده سـیمرغ بلوریـن بخـش 
گرافیـک محیطی از جشـنواره فیلـم فجر، بـرای فیلم »نیش 
زنبـور« نیـز معتقد اسـت:»بخش تبلیغـات در جشـنواره فیلم 
فجـر تنها بخشـی اسـت کـه تمامـی فیلم هـای اکـران یک 
سـال سـینمایی گذشـته می توانند در آن شـرکت کنند. حتی 
فیلم هایـی کـه در جشـنواره سـال گذشـته بـه هـر دلیلـی به 
بخـش مسـابقه فیلـم فجـر راه پیـدا نکردنـد، بعـد از اکـران 
عمومـی فیلـم می تواننـد با حضـور در این بخش از جشـنواره 
فیلـم فجـر، مـورد داوری قـرار گیرنـد. در خیلی از مـوارد بوده 
کـه فیلـم در جشـنواره فجـر حضور نداشـته، اما سـال بعد  در 
بخـش تبلیغـات جایـزه گرفتـه، کـه به نظـرم یکـی از نکات 

مهـم بخـش تبلیغـات خوانده می شـود.
به اعتقاد من، تاثیر حضور مسـابقه تبلیغات در جشـنواره فیلم 
فجـر را از دوره بیسـت و پنجـم، که مجـدد بخش تبلیغات به 
جشـنواره فجـر اضافه شـد، تـا به امـروز در پوسـترها، تیزرها، 
آنونـس هـا و... می توانیـم ببینیـم. همچنیـن رقابتـی کـه در 
ایـن چنـد سـال در بخـش تبلیغـات از طریق جشـنواره فجر 
ایجادشده،رشـد در بخـش تبلیغـات را به همراه داشـته اسـت، 
تـا جایی که در بعضی از مواردشـاهد طراحی هـای خلاقانه در 

تبلیغات سـینمایی هستیم«.



هـر جایـی کـه حـرف از او بـه میـان می آیـد ، همـه یک صـدا می گویند 
بارها مورد توجه و تحسـین اهالی فیلم  و سـینما قرار گرفته اسـت. 
امـا کیسـت که ندانـد توجه و تحسـین، کمتریـن واژه هایی اسـت که 
در توصیـف ایـن بانـوی نـام آشـنای سـینمای ایـران کنـار هـم چیـده 
می شـود. سـخت می شـودیکی از فیلم هـای مانـدگار او را بـه عنـوان 
ایـن  فعالیت هـای  مابقـی  از  بازیگـری اش  بلنـد  سـال های  امضـای 
»هنرپیشـه« سـوا کنیم و از چشـم نوازی هنراش بگوییم ؛ می مانیم 
بیـن »روسـری آبـی« و »مسـافران«. دو دل می شـویم بیـن انتخـاب 
»گیلانه« و »همسـر«. شـک می کنیم که مبادا با انتخاب »زندگی« در 
حـق »ریحانـه«اش جفـا کـرده باشـیم. حقیقت این اسـت کـه کارنامه 
سـی و دو سـاله فاطمـه معتمدآریـا پُـر اسـت از شـگفتی هایی که هر 
بـار بـا دیدن شـان میخ کـوب شـده ایم. نمایش هایـی کـه از ثانیـه اول 
تا انتهای فیلم مانند بچه های خردسـال در دسـتان فاطمه معتمدآریا 
بـر گردن شـان دارد. سـخت اسـت  مـادری  رشـد کرده انـد و حـق 
بخواهیـم یکـی از آن هـا را در بوق کنیم و دیگـری را کناری بگذاریم. 
معتمدآریـا از معـدود بازیگرانـی اسـت کـه در پرونـده  حرفـه ای  او 
تقریبـا انتخـاب نافرجامـی دیـده نمی شـود، بازیگـری کـه بازی هـای او 
همـواره بهانـه ای می شـود تـا در نوبـت تیتـراژ پایانی، تماشـاگران به 
احترام رکورددارترین بازیگر زن برنده سـیمرغ سـینمای ایران از جا 

برخیزنـد و کلاه از سـر بردارنـد.

فاطمه 
معتمدآریا؛ 

رکورددار سیمرغ 
بازیگری زن 
جشنواره فجر

دی
 هن

سن
س: ح

عک
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پـــــرونده

همـه »سـیمین« صدایش می زننـد اما در تیتراژها همیشـه »فاطمه« اسـت ؛ 
بازیگـری کـه چوب خـط سـابقه اش در سـینمای ایـران حـالا عـدد ۳2 را هم 
رد کـرده و منحنـی فعالیت هایـش هیـچ گاه روند نزولـی به خود ندیده اسـت. 
بیسـت و چهارسـاله بود که برای اولین بار برای بازی در یک فیلم سـینمایی 
مقابـل دوربیـن رفت. قبل از آن چندین سـال در صحنه تئاتـر بود و در نمایش 
»مدرسـه موش هـا« عروسـک گردانی می کـرد. تنهـا یک سـال بعـد از بازی 
در »جـدال« سـاخته محمدعلـی سـجادی، در سـال ۶۵ نامـش میان لیسـت 
بازیگـران فیلم هـای »جهیزیه ای بـرای ربـاب«، »تخفه ها«، »گم شـدگان«، 
»محمولـه« و در نهایـت »یـار و دیـار« جـا گرفـت ، پنـج فیلم در یک سـال. 
بـا زبـان گفتنـش آسـان و با انگشـت شـمردنش ممکن اسـت اما بـه اعتقاد 
خیلی هـا همین سـال پُرکار بود کـه راه فاطمه معتمدآریا را در دنیـای پرفراز و 
نشـیب سـینما هموار کرد. همان سـال برای بازی در فیلـم »جهیزیه ای برای 
ربـاب« نامـزد دریافـت لـوح زرین بهتریـن بازیگر نقش مکمل زن شـد و بعد 

از آن نوبـت به »سـتاره الماس«، »برهوت« و 
»ریحانه« رسـید که بسـتر نمایش هنرمندانه 
معتمدآریـا را فراهـم کنـد تـا همـه بداننـد او 
یـک بازیگـر خـاص اسـت بـا توانایی هـای 
منحصر بـه فـرد. »ریحانه« برایـش نامزدی 
سـیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقـش اول زن 
را بـه همراه آورد و »برهوت« سـیمرغ بلورین 
بهتریـن بازیگـر نقش مکمـل زن را تقدیم او 

کرد. 
بـا این کـه تـا این جـای کار را بی هیـچ کـم و 
کاسـتی جلـو آمـده بـود، بـه اعتقـاد خیلی ها 
دهه هفتاد اوج دوران بازیگری اش به حسـاب 
می آیـد؛ دوره ای که در آن هم »مسـافران« را 
دارد و هم »هنرپیشـه«. هم »روسـری آبی« 
بر سـر کـرده و هـم »زندگی« را بـازی کرده 
سـینما«  آکتـور  »ناصرالدین شـاه  در  اسـت. 
پی درپـی  سـال  سـه  و  درخشـید  خـوش 
بـرای بـازی در »مسـافران«، »هنرپیشـه« و 
»همسـر« بـه ترتیب برنـده سـیمرغ بلورین 
بهتریـن بازیگـر نقـش مکمـل زن، بهتریـن 
بهتریـن  دوبـاره  و  زن  اول  نقـش  بازیگـر 
بازیگـر نقـش اول زن شـد. سـال بعـد از آن 
یعنـی سـال ۱۳7۳ نوبـت به »روسـری آبی« 
رسـیده بـود کـه هیچ کـم از قبلی ها نداشـت 
و بـه اعتقـاد خیلی هـا اگـر دلخـوری دیگـر 
بازیگـران زن در میـان نبـود، باز هـم فاطمه 
معتمدآریا را با سـیمرغ راهـی خانه می کردند. 
بـا این همه اما داوران سـیزدهمین جشـنواره 
فیلـم فجـر نـام او را میـان لیسـت نامزدهای 
دریافـت سـیمرغ بلورین گنجاندند تـا به این 
طریـق پیام شـان را به او و تمامـی هوادارانش 

رسـانده باشند.
چیـزی نزدیـک به سـه سـال بعـد از آن یک 
بـار دیگـر با بـازی در »زندگـی« نامش میان 
نامزدهـای سـیمرغ بلوریـن بهتریـن بازیگـر 
نقـش اول زن جـا خـوش کرد تا دهـه هفتاد 
کارنامـه اش همچنان پُرافتخار بمانـد. در دوره 
بعدی، معتمدآریا تصمیم گرفت روی دیگری 
از توانایی هایـش را نمایـش دهد؛ نقش هایش 
متنوع تـر شـد و در چنـد فیلـم کمـدی خوب 
ماننـد »مرد عوضـی« و »عشـق + 2« بازی 
کرد و سـراغ »کلاه قرمزی و پسـرخاله« رفت 
تا نوسـتالژی مانـدگاری در ذهن  مخاطبانش 
بسـازد. عـلاوه بر ایـن، در فیلم هـای دیگری 

چهار سیمرغ 
»سیمین« 

نگاهی به 32 سال کارنامه حرفه ای فاطمه معتمدآریا 

صدف فاطمی
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به اعتقاد خیلي ها 
دهه هفتاد اوج 

دوران بازیگریاش 
به حساب میآید؛ 

دورهاي که در آن 
هم »مسافران« 
را دارد و هم 

»هنرپیشه«. هم 
»روسري آبي« 

بر سر کرده و هم 
»زندگي« را بازي 

کرده است.

هـم ماننـد »مرد آفتابـی«، »مهـر مادری«،»یکی بـود، یکی نبـود«، »عینک 
دودی«، »دختـر شـیرینی فروش«، »کلاه قرمـزی و سـروناز« ، »بـه مـن نگاه 
کـن« و »آبـادان« ایفـای نقـش کرد تـا به سـال 8۱ و فیلم »گیلانه« برسـد؛ 
فیلمـی کـه انگشـت اشـاره سینمادوسـتان و منتقدان بـرای انتخـاب یکی از 
بهتریـن نقش هـای فاطمـه معتمدآریـا را همچنـان بـه سـوی او دراز می کند 
تـا بگوینـد هنوز تصویـر فاطمـه معتمدآریا کـه در نقش یک مادر پیرشـمالی 

عاشـقانه دور فرزنـد جانباز خـود می چرخـد را از یـاد نبرده اند. 
آن طـرف دیگرانـی هـم هسـتند کـه جسـارت او بـرای بـازی در کمـدی 
موفـق »مـرد عوضی« سـاخته محمدرضـا هنرمنـد را نقطـه اوج کارنامه این 
دوره اش بخواننـد و بگوینـد بـا ایـن جسـارت بـود کـه معتمدآریا بعُد تـازه ای 
از توانمنـدی اش را نشـان داد. بـه هرحـال امـا شـانس بـا »گیلانـه« همـراه 
بـود و معتمدآریـا بـرای ایـن فیلـم موفق شـد نامزد سـیمرغ بلوریـن بهترین 
بازیگـر نقـش اول زن شـود. بعـد از »گیلانـه« کـه از نمایش هـای موفـق او 
در سـال 8۳ بـود، در فیلم هـای »یـک بـوس کوچولـو«، »کارگـران مشـغول 

»تقاطـع«،  هلـو«،  درخـت  »زیـر  کارنـد«، 
»خـواب لیلا«، »صد سـال به این سـال ها«، 
»خـواب زمسـتانی«، »نیلوفر« ، »شـیرین« و 
»می زاک« بی سـر و صـدای رسـانه ای بازی 
کـرد. خیلی هـا سـال های 8۳ تـا 89 را کـه 
بعـد از آن معتمدآریـا بـا »پرینـاز« و »اینجـا 
بـدون مـن« بـه میـدان رقابت هـا برگشـت، 
بـازی  بـا  می نامنـد.  او  سـکوت  سـال های 
در فیلـم »اینجـا بـدون مـن« یک بـار دیگر 
نامـزد سـیمرغ بلوریـن بهتریـن بازیگر نقش 
اول زن شـد. بعـد از آن در سـال 9۳ بـرای 
»بهمـن« جلـوی دوربیـن مرتضی فرشـباف 
رفـت و  در »یحیی سـکوت نکـرد« به ایفای 
نقش پرداخت. سـال 20۱4 میـلادی در فیلم 
»نبات« محصول کشـور آذربایجـان کار کرد 
و بعـد از آن نوبـت بـه »در سـکوت« رسـید 
که در سـکوت گذشـت و سـال گذشـته هم 
بـا دو فیلـم »بـرف سـرخ« و »آباجـان« در 
سـی و پنجمیـن جشـنواره فیلم فجـر حاضر 
شـد. معتمدآریا سه سـال پیش در مصاحبه با 
روزنامه اعتماد گفت:»هشـت سـال بی خبری 
عمـر زیـادی برای فسـتیوالی اسـت کـه ۳۳ 
سـال عمـر دارد« امـا لابـُد معتمدآریـا ایـن 
را هـم می دانـد کـه حتـی اگـر در جشـنواره 
فیلـم فجـر حضـور فیزیکـی هـم نداشـته 
باشـد، خاطـرش در ذهن هیچ کـس فراموش 
نمی شـود. سـیمین سـینمای ایـران، سـی و 
چنـد سـال اسـت کـه در حافظـه تصویـری 
مـردم ایـران جـا خـوش کـرده و تا همیشـه 

هـم می مانـد. 

پـــــرونده
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گاهـی آدمـی آن قـدر کوتـاه می شـود قامتـش که بـا سـیم و زر و اتصـالاتِ میـرا اعتبار 
می جویـد  و گاه  آن چنـان ارتفـاع می گیـرد و یگانـه می شـود کـه  نه تنها سـیم و زر که 
تمـامِ نسـبت ها و انتصاب هایِ  زمینـی التماسِ حضـورش را دارند و زیرِ سـایه اش اعتبار 

وام می گیرنـد.
 سـیمینِ سـرزمینِ مـا از همـان یگانه دردانه هاسـت.از همان ستاره سـان هایِ ابریشـمی 
کـه آدمـی خـود را سـعادتمند می داند که در زمانی زیسـت می کند که جهانِ سـرزمینش 

سـرزنده از تابش و تلألو اوسـت.
اغراق نیسـت وقتی از بانویی سـخن به زبان می بری که از روسـریِ آبی اش آسـمانِ هنر 
احسـاسِ غـرور می کنـد و با امتدادِ پـر فروغ و بی افولـش در هر اتفاقی چه بر صحنه هایِ 

مهجـورِ تئاتر و چـه بر پرده هـایِ مغرورِ 
سـینما و چه صفحه هایِ جادوییِ سیما 
لحظـه به لحظـه و آن به آن به زیسـتِ 
بی هویتِ عصـرِ شـیفتگیِ زیبایی هایِ 
بـی محتوا، اعتبـار و هویت هبه می کند.
اگـر جاودانه گـی رسـالتِ هنر اسـت که 
هسـت؛ بانـو سـرت سـلامت و تنـت 
بـی درد کـه حتا بـا تنهایـیِ بی منتهایِ 
گیلانـه یِ غریب تـا ابدَِ نفََـس مانایی و 

جاویدان.
 سـایه ات بر سـرِ فرهنگ و هنر این مرز 
و بوم مستدام سیمین ترین معتمدآریایِ 

یگانه.
حمیدرضا آذرنگ

سـیمین معتمدآریا به معنای واقعی کلمـه در کار خود حرفه ای 
اسـت. »زیـر تیـغ« اگـر یکـی از تجربه هـای پربـار مـن در 
بازیگـری بـه حسـاب می آیـد یکـی از دلایلش حضور ایشـان 
اسـت. ایـن پروژه حدود 7 مـاه طول کشـید و رفتارهایی که از 
ایشـان می دیدم، درسـت مثل کلاس درس بود. ایشـان جلوی 
دوربیـن بسـیار مسـلط هسـتند و رابطـه ای کـه با پارتنرشـان 

ایجـاد می کننـد بسـیار درسـت و منطقـی اسـت، ایشـان یک 
همبـازی همـراه اسـت و این همراهـی خیلی اهمیـت دارد. 

خانـم معتمدآریـا روحیه شـوخ طبعی دارد و با همـه خوش رفتار 
اسـت و سـر صحنـه  ما هم ایـن جو ادامه داشـت تـا وقتی که 
کارگـردان دسـتور حرکت مـی داد؛ به محض وقـوع این اتفاق 
ایشـان چنـان نقش شـان را خـوب اجـرا می کردنـد کـه حس 
لحظـه به درسـتی در می آمـد و باعث حیرت می شـد؛ انگار نه 

انـگار کـه تا دقایقی پیش از آن اسـباب شـوخی و خنـده به راه 
بوده اسـت. تمرکـز ایشـان روی نقش بین سـینمایی ها زبانزد 
اسـت. به همین دلیل اسـت که تسـلط این بازیگر روی نقش 
جـدی و کمیـک، عجیب و غریب می شـود. از نـگاه من خانم 
معتمـد آریا بسـیار بـا معرفت اسـت و هر آنچـه در یک بازیگر 
خـوب باید وجود داشـته باشـد، در ایشـان به چشـم می خورد.

بازیگـری مقابل سـیمین 
بسـیار  اتفـاق  معتمدآریـا 
شـیرین و فاقـد استرسـی 
اسـترس  اصـلا  اسـت. 
زمانـی بـه وجـود می آیـد 
ناامنـی  احسـاس  کـه 
جریان دارد و شـما اینطور 
تصـور می کنیـد کـه یـک بازیگر فقط بـه خودش می اندیشـد 
و تنهـا کار خـودش اسـت که برایـش اهمیـت دارد؛ چیزی که 
در مـورد خانـم معتمدآریـا ابـدا صـدق نمی کنـد. در نتیجه هر 
بازیگری مقابل او راحت اسـت. جالب اسـت بدانید در سـریال 
»زیـر تیغ« نام رضـا را خانم معتمدآریا برای مـن انتخاب کرد. 
همیشـه بـرای این بانـوی فرهیختـه سـینمای ایـران آرزوی 

سـلامتی و موفقیـت دارم.
کورش تهامی

سیمین  به روایت سینماگران
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حرفه ای ترین شکل ممکن
سـید ضیــــا هاشـمی تهیـه کننـده ، ثابـت مانـــدن تعداد 
فیلم هــــای بخـــش سودای 
ســـــیمرغ را مصداقـی برای 
حرفه ای گـری عنــوان می کند. 
او می گویــد: »اینکه تعــــداد 
فیلم هــای بخش مســــابقه 
ثابـت باشـد، حرفه ای تریــــن 
شـکل ممکن اسـت. وجود بخش هـای جنبی متعـدد در یک 
جشـنواره سـطح آن را تا یک نمایشـگاه تنـزل می دهد و این 
بـه  صـلاحِ یک رویداد فرهنگی نیسـت. خوب اسـت که تابع 
یـک الگـوی بین المللی باشـیم. البتـه بعضی از مسـوولان با 

نیـت خیـر بود که در سـال های قبل ترکیب بخش مسـابقه را 
بـه هـم می زدند تا فیلمسـازان بیشـتری بتوانند از ایـن رخداد 

سـهم داشـته باشند. 
اینکـه ترکیـب فیلم هـا 22 تایی باشـد چند مزیـت دارد؛ یکی 
اینکـه یـادآور 22 بهمن و اسـاس شـکل گیری این جشـنواره 
اسـت و دیگر آنکه بـرای تخصیص جوایز و تقدیرها سـازوکار 
جشـنواره  تصمیمـات  کل  در  می شـود.  برقـرار  مرتب تـری 
سی وششـم تصمیمـات درسـتی بـوده اسـت، مثـلا تـا وقتی 
جـای مشـخصی به عنـوان کاخ جشـنواره معین نشـده، تغییر 
سـالن یـک ضعف به حسـاب نمی آیـد. برج میـلاد اصلا یک 
فضای سـینمایی نبود و می شـود گفت بیشـتر بـرای برگزاری 

امسـال قراراسـت  22 فیلم در بخش سـودای سـیمرغ جشـنواره فیلم فجر حضور داشـته باشد و بنا نیست فیلم 
دیگـری بـه ایـن ترکیـب اضافـه شـود. ایـن قاطعیت قولی اسـت کـه از سـوی دبیر جشـنواره داده شـده و بـه گواه 
بسـیاری از سـینماگران باعث شـده این رویداد هر چه بیشتر به سطح استانداردهای جهانی در برگزاری فستیوال 
نزدیـک شـود. در ادامـه نظـر 10 تـن از سـینماگران را جویا شـده ایم تا به شـکلی مبسـوط تر به تبیین این تصمیم 

مهم پرداخته باشـیم.

یک گام دیگر رو به 
جهانی تر شدن

نظر 10 سینماگر درباره ترکیب 22 فیلمیِ بخش سودای سیمرغ

سارا کنعانی
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اینکه ترکیب 
فیلم ها 22 تایی 
باشد چند مزیت 
دارد؛ یکی اینکه 

یادآور 22 بهمن و 
اساس شکل گیری 

این جشنواره 
است و دیگر آنکه 
برای تخصیص 
جوایز و تقدیرها 

سازوکار مرتب تری 
برقرار می شود. 

در کل تصمیمات 
جشنواره 

سی وششم 
تصمیمات درستی 

بوده است.

کنسـرت مناسـب بـود. امـا پردیـس ملت بـا تمام کاسـتی ها 
دسـت کـم یـک سینماسـت. کاربـری بـرج میلاد نمایشـگاه 
اسـت تـا جشـنواره و به نظر من در شـأن سـینمای مـا نبود«.

یک اتـــفاق مبارک 
غلامرضا موســـوی ترکیــــب 22 تایی و قطعــــی بخش 
سودای ســــیمرغ را اتفاقـــی 
مبـــــارک می دانـد. او معتقـد 
اســــت: »اینکــه بخــــش 
مسـابقه یـک باکـس 22 تایـی 
باشـد و کـم و زیـاد نشـود، یک 
اتفـاق مبارک اسـت. در کل این 
که مقررات سـنگین تری گذاشـته شـده تا فیلمی خارج از این 
چارچـوب در جشـنواره بـه نمایـش در نیایـد، تصمیم درسـت 
و بجایی سـت. امیـدوارم ایـن رونـد بـرای سـال های بعـد هم 
جریـان داشـته باشـد. حـالا باید دید هیـأت انتخاب کـدام 22 
اثـر را انتخـاب می کنـد و چگونـه دسـت بـه ارزیابـی می زند. 
در ایـن میـان، بایـد نکتـه ای را هم مد نظر داشـت. هر سـال 
تعـداد بالایی فیلم تولید می شـود و یکسـان نگه داشـتن عدد 
22 کار را سـخت می کنـد و بایـد دقت بسـیار زیـادی به خرج 
داد تا حق فیلمسـازان رعایت شـود. همیشـه باید فیلم انتخاب 
شـود، نـه اسـم ها و آدم ها. به عقیـده من خیلـی از فیلم اولی ها 
می تواننـد جـای خیلـی از فیلم سـی امی ها را بگیرنـد. بنابراین 
اهمیـت ماجرا در این نیسـت که فیلم چه کسـی در جشـنواره 
بـه نمایـش در می آیـد و اثـر چنـدم اوسـت، مهـم این اسـت 
کـه تعـدادی فیلـم را در کنـار هـم تماشـا و ارزیابـی کنیـم، 
به خصـوص کـه داوران هـم اغلب تحت تأثیر قـرار نمی گیرند 

و نظـر خودشـان را می دهنـد.« 

متناسب با تقاضا 
فیلم هـای  تعـداد  مانــــدن  ثابـت  ثقفـی  اکبـــــر  علـی 
از  تابعـی  را  مســابقه  بخـش 
او  می دانـد.  ســـینما  شـرایط 
تعـداد  »اینکـه  می کنـد:  بیـان 
در  کننـده  شـرکت  فیلم هـای 
باشـد،  ثابـت  مسـابقه  بخـش 
اتفـاق خوبی سـت امـا اینکه چه 
تعـداد مناسـب اسـت از نـگاه مـن خیلـی محل بحث اسـت، 
چراکـه بسـتگی دارد به اینکه تولید سـالانه  ما چقدر باشـد. به 
هـر حـال امـا اگر به فـرض ۱0 فیلم انتخاب شـود و از این ۱0 
عنوان سـه فیلم، خوب باشـد، رسالت جشـنواره تا حدی انجام 
شـده اسـت. یادمـان نرود کـه کمیت، هیچ وقـت جای کیفیت 
را نمی گیـرد. حتمـا می دانیـد ایـن جشـنواره دوره هایـی را بـه 
خـود دیـده که نزدیک به ۵0 فیلم در آن شـرکت داشـته اند اما 
خـوب نبوده انـد. اهمیت جشـنواره بـه تعداد فیلم هـای خوبش 
اسـت. مـا فیلمسـازانی داریم که بـدون توجه به جشـنواره کار 

خودشـان را انجـام می دهنـد امـا برخـی دیگر جریان سـنجی 
می کننـد و بـه نظـر می رسـد سـال بعـد سـهم پـرده از آثـار 
کمـدی خیلـی زیـاد باشـد، چراکـه امسـال کمدی هـا خیلی 
فروختنـد. یک سـال هایی هم بود که موج فیلمسـازی شـبیه 
بـه آقـای فرهـادی بـه راه افتاده بـود. به گمان مـن، همه چیز 
بسـتگی بـه متقاضـی دارد. یعنـی اگـر تقاضـا بر این اسـاس 
باشـد که فیلم های بیشـتری را در جشـنواره ببینیم، شـاید بد 
نباشـد اگر در آینده این 22 فیلم بیشـتر هم بشـود، هرچند که 
دیـدن روزی ۶ فیلـم در جریان جشـنواره اتفاق دشواری سـت. 
از طرفـی اگـر تولید سـالانه ۱۵0 فیلم باشـد حتمـا 40 عنوان 
آن هـا فیلم های خوبی سـت، حال آیا درسـت اسـت که بخش 

قابـل توجهـی از آن هـا را کنـار بگذاریم«؟ 

کیفیت مهمتر از کمیت
روح الله حجـــازی معتقد است:»رقابت 22 فیلم در جشنــواره 
امسـال وقتی درسـت اسـت که 
معیـــار کیفـی داشـته باشـیم 
و اگـر بـه لحـاظ کیفیـت آثـار 
قابـل قبولي در جشـنواره سـی 
و ششـم داشـته باشـیم، آن را 
 22 شـرکت  ثمـره  می تـوان 
فیلم در بخش سـودای سـیمرغ دانسـت«. او می گوید: »بدون 
شـک کیفیـت بهتر از کمیت اسـت. ایـن قانون کـه 22 فیلم 
در جشـنواره بـه رقابـت بپردازند، از سـال های قبل نیـز بوده و 
جـزء آئین نامه جشـنواره اسـت، امـا در برخـی سـال ها، تعداد 
بیشـتری فیلـم در ایـن بخـش رقابت  داشـتند، بـه نوعی که 
گاهـی بـه 2۳ تـا 24 فیلـم می رسـید.  اگـر فیلم هـای اول به 
صـورت جداگانـه انتخـاب و داوری می شـد، قضیـه متفـاوت 
بـود، امـا با توجـه به کیفیت آثـار فیلمسـازان جوان، اگـر قرار 
اسـت 22 فیلـم در یـک بخـش رقابـت کننـد، اجـرای دقیق 
ایـن تصمیم، وقتی درسـت اسـت که جشـنواره دغدغه کیفی 
داشـته باشـد و هـر فیلمـی را در جمـع 22 فیلم قـرار ندهد.« 

اتفاقات خوب در راه است
جـواد نوروزبیگـی تهیه کننـده سـینمای ایـران بـا اشـاره بـه 
ایـن کـه ثبـات مدیـران سـی 
فیلـم  جشـنواره  ششـمین  و 
فیلـم   22 انتخـاب  در  فجـر 
سـیمرغ؛  ســــودای  بخـش 
یـک  سـوی  بـه  حرکـــــت 
جشـنواره اسـتاندارد خواهد بود، 
می گوید:»بی شـک پایبنـدی بـه ایـن تعـداد فیلـم اتفاقـات 
اظهـار  او  می زنـد«.  رقـم  امسـال  جشـنواره  در  را  خوبـی 
می دارد:»بـه اعتقـاد مـن، اگر جشـنواره به ثبـات پذیرش 22 
فیلـم برسـد و به ایـن تصمیم گیری نهایی برسـد تـا در آینده 
هم هر سـال فقط 22 فیلم در بخش رقابتی جشـنواره داشـته 



شماره 3، جمعه 8 دی1696

باشـیم، اتفـاق خوبـی رقم می خـورد زیـرا همین تعـداد فیلم 
بـه لحـاظ ارزش نهـادن بـه جشـنواره و فیلم های سـینمایی 
ایـران کافـی خواهـد بود.امیـدوارم که ایـن اتفـاق رخ بدهد و 
هر سـال این رویه اسـتاندارد در جشـنواره حفظ شـود. مسـلما 
مـا هـم از این بابت خوشـحال می شـویم زیرا فضا به سـمت 
حرفه ای تـر شـدن سـوق پیـدا می کنـد و در ایـن میـان اگـر 
بتواننـد همچـون سـال گذشـته تدبیـری بـرای توجـه بـه 
فیلم اولی های برجسـته داشـته باشـند، بسـیار مطلوب خواهد 
بـود. شـاید با کاهـش تعداد فیلم هـای جشـنواره، این ذهنیت 
ایجاد شـود که جشـنواره از شـلوغی سـال های پیش دور شود 
چـرا کـه تعـداد زیاد فیلـم، تعـداد نشسـت ها را بـالا می برد و 
برنامه هـای جانبی، شـور و حال مضاعفی را بـه وجود می آورد 
امـا بایـد به این نکتـه توجه کنیم که یک بعد مهم جشـنواره، 
تخصصـی بـودن آن اسـت و نمایـش فیلم هـای منتخـب و 
کم تعـداد، فضـای مطلوب تـری را از نظر تخصصـی به وجود 
مـی آورد ضمـن آن که بـا کاهش تعـداد تماشـاگران فیلم  در 
روزهای جشـنواره، بخشـی از تماشـاگران علاقمند به سـینما 
می  تواننـد در زمـان اکـران عمومـی فیلم هـا، بـه دیـدن آثـار 

موردعلاقـه خـود بروند«.

بستری برای داوری عادلانه
هــــارون یشـایایی معتقد است شرکت تعداد بالای آثــــار 
سـینمایی در بخـش »سـودای 
ســــیمرغ« دلیـل برموفقیـت 
جشـنواره فیلـم فجـر نیسـت و 
هـر چـه تعـداد فیلم هـا کمتـر 
باشـد، داوری آن هـا عادلانه تـر 
خواهـــــــد بـود. او می گوید: 
»شـرکت تعـداد بـالای آثـار سـینمایی در بخـش »سـودای 
سـیمرغ« دلیـل برموفقیـت جشـنواره فیلم فجر نیسـت و به 

نظـرم اگـر دقیق تر به آثار نگاه شـود، نتیجه بهتری به دسـت 
می آیـد. بایـد آنقـدر دقیـق بـه آثـار نگاه شـود کـه فیلم هایی 
که مسـتحق حضـور در بخـش رقابتی هسـتند، به جشـنواره 
راه پیـدا کننـد. در این صـورت داوری آثار هـم راحت تر صورت 
می گیرد. فشـار آوردن در این زمینه، درسـت نیسـت. باید دقت 
شـود کار صحیح با ارزیابی و کارشناسـی درسـت انجام شـود. 
هـر چـه تعـداد آثـار کمتـر باشـد در نتیجـه داوری عادلانه تر 
خواهـد بـود. در ایـن میـان همیشـه مخالفت هایی هـم وجود 
دارد کـه طبیعـی اسـت. امـا هیـچ گاه نمی تـوان توقع داشـت 
کـه همـه آثار مـورد داوری  قـرار بگیـرد و همه فیلمسـازان از 

جشـنواره جایـزه بـه دسـت آورند«. 

یک تصمیم معقول
کـرد:  عنـوان  یادداشــــــتی  در  پوراحمــد  کیومـــــرث 
تصمیـم دبیــــر یا شـــورای 
سیاســــت گذاری جشـــنواره 
فیلـم فجـر بـرای راهیابی فقط 
22 فیلـم بـه بخـش مسـابقه، 
کامـلا معقـول و درسـت اسـت 
و باعـث می شـود کـه کیفیت و 
شـأن جشـنواره حفظ شـود. کیومرث پوراحمد نیز در یادداشتی 
پیرامـون تصمیـم امسـال دسـت اندرکاران جشـنواره سـی و 
ششـم فیلـم فجـر، این گونـه می نویسـد: »تصمیـم دبیـر یـا 
شـورای سیاسـت گذاری جشـنواره فجر برای راهیابی فقط 22 
فیلم به بخش مسـابقه، کاملا معقول و درسـت اسـت و باعث 

می شـود کـه کیفیـت و شـأن جشـنواره حفـظ شـود.«
او در ادامـه ایـن یادداشـت تصریـح می کنـد: »چـه بهتـر کـه 
فیلم هـای خـوب و قابـل تأمـل بخـش مسـابقه آن قدر باشـد 
کـه داوران مجبور شـوند بـرای دادن جوایز، سـاعت ها کلنجار 
برونـد، چانـه بزننـد و حتـی مشـاجره کننـد. که این می شـود 

گــــزار ش
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اگر جشنواره به 
ثبات پذیرش 22 
فیلم برسد و به 

این تصمیم گیری 
نهایی برسد تا 
در آینده هم هر 

سال فقط 22 فیلم 
در بخش رقابتی 
جشنواره داشته 

باشیم، اتفاق خوبی 
رقم می خورد زیرا 
همین تعداد فیلم 
به لحاظ ارزش 

نهادن به جشنواره 
و فیلم های 

سینمایی ایران 
کافی خواهد بود.

یـک جشـنواره درسـت و حسـابی و آبرومند.«

لزوم پایبندی به آیین نامه
کامبوزیــا پرتوی با خوشحالی از پایبنـــدی هیأت انتخاب به 
آئین نامـه جشـواره، می گویــد: 
»برخاف سـال های گذشـته که 
غالبــــا جشنواره وســـیع تر و 
درنتیجـه آشـفته تر بود، امسـال 
شـاهد جشـنواره ای خواهیم بود 
که کنترل شده تر برگـــــــزار 
می شـــود.کامبوزیا پرتوی، نویسنده، تهیه کننده و کارگردان، 
در مـورد حضـور و رقابت 22 فیلم در بخش سـودای سـیمرغ 
بـه سـتاد خبری جشـنواره فیلـم فجر بیـان می کنـد: »از ابتدا 
قـرار بـود طبق آئین نامـه، فقط 22 فیلـم در این بخش حضور 
داشـته باشد و خوشـحالم که دست اندرکاران جشـنواره به این 
موضـوع پایبند هسـتند.« او با اشـاره بـه تأثیر ثبـات در تعداد 
فیلم هـای سـودای سـیمرغ بـر کیفیت جشـنواره فیلـم فجر 
اظهـار می کنـد: »ایـن موضـوع روی کـم و کیـف برگـزاری 
جشـنواره بسـیار تأثیرگـذار اسـت. در واقـع با این روند اسـت 

کـه برگـزاری جشـنواره قابل کنترل تر اسـت.«

تثبیت موقعیت جشنواره
منوچهـر محمـدی حضـور 22 
فیلم در بخش سـودای سیمرغ 
سی و ششمین جشــــــنواره 
فیلـم فجــــر را اتفاقـی مثبت 
قلمـداد می کند و می گویـــــد 
»تثبیـت موقعیت جشـــنواره، 
حیثیـت و اعتبــــار آن را بـالا می بـرد.« محمـدی ادامـه 

می دهـد: »بایـد تلاش کنیم جشـنواره فیلم فجـر را به عنوان 
جشـنواره ملی و اصلی ترین جشنواره سـینمایی کشور در تمام 
وجوه و سـطوح به سـمت حرفه ای شـدن و دسـتیابی به سطح 
اسـتاندارد پیـش ببریـم کـه بدون شـک ایـن امـری ضروری 
محسـوب می شـود، چرا که تثبیت موقعیت جشـنواره فجر در 
حـد قابـل قبـول، باعث خواهد شـد هـم حیثیت و اعتبـار این 
جشـنواره بالاتـر بـرود و هم علاقه فیلمسـازان برای شـرکت 
دادن آثارشـان در این جشـنواره بیشتر شود. البته رعایت کردن 
اسـتانداردها تنهـا منحصر به تعـداد فیلم ها نخواهد بـود، تعداد 
فیلم یکی از آن اسـتانداردهایی اسـت که هر جشـنواره ای باید 
آن را رعایـت کند و شـاید جزء حداقل های برگزاری جشـنواره 
باشـد. جشـنواره ای که هر سـاله تعداد فیلم هایش بالا و پایین 
شـود، درسـت مثل مسـابقه ورزشـی در سـطح حرفه ای است 
کـه دائما مقـررات  آنتغییر کند. از همیـن رو، این حداقل رعایت 
کـردن فعلـی مفید و پسـندیده ای اسـت. بـه اعتقاد مـن، نوع 
انتخاب هـا گـواه این اسـت که جشـنواره می خواهـد حرفه ای 
باقـی بمانـد یا خیـر. یعنـی نـوع انتخاب هـا و داوری ها خیلی 
مهم و حیاتی اسـت تا ببینیم خروجی این جشـنواره، سـرانجام 
چـه خواهد بود. شـکل دادن، رعایت قوانیـن و قواعد برگزاری، 
نظم و انضباط در شـکل برگزاری جشـنواره از عناصری اسـت 
کـه کمـک می کند جشـنواره فجر در حد جشـنواره اسـتاندارد 

بماند.  باقی 

این بضاعت ماست
ضیاء الدین دری، روشـن بودن تکلیف سـینماگران در شـروع 
جشـنواره را اتفاقی مهم می داند 
و می گویـد: »اینکـه مـا بدانیـم 
بخـش اصلی جشـنواره بـا چند 
بسـیار  می شـود  برگـزار  فیلـم 
بهتـر از آن اسـت کـه در طـول 
برپایی جشـنواره متوجه بشـویم 
بـه دلایـل مختلـف چنـد فیلـم بـه گردونه رقابـت وارد شـده  
اسـت. بضاعت سـینمای ما به نوعی سـت کـه اگر قرار باشـد 
غربال گـری واقعـی صـورت بگیـرد و موضـوع کیفیت صرف 
مطـرح باشـد، شـاید حتـی کمتـر از 22 فیلم باید به جشـنواره 
راه پیـدا کننـد. تأکیـد می کنم که این ترکیب قطعـی 22 تایی 
اتفـاق خوبی سـت، چراکـه تکلیف از قبل روشـن اسـت. وقتی 
یـک سیسـتم اجرایـی خـود را زیـاد از حد منعطـف می کند و 
می بینیـم کـه یـک سـال ۳۶ فیلـم، یـک سـال ۳۳ فیلـم و 
... در جشـنواره وجـود دارد، ناخـودآگاه جـدی بـودن آن نظـام 
اجرایـی در نظرمـان زیر سـوال مـی رود. وقتی چنـد روز مانده 
بـه پایان جشـنواره فیلمی بـه عرصه رقابت وارد می شـود، باید 
در نظر داشـته باشـیم کـه چه حـرف و حدیث هایـی را با خود 
مـی آورد؟ چنین تصمیمی از لابی گری ها و بروز سـوءتفاهم ها 
جلوگیـری می کنـد، بنابرایـن بـه همیـن خاطـر هم که شـده 
تصمیـم اتخاذ شـده، تصمیم نیکویی سـت و امیـدوارم ادامه دار 

هم بشـود.

گــــزار ش
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 جشـنواره فجـر براسـاس رویـه  و رفتاری خـاص که چیزی 
بین فسـتیوال و جشـن بود، همواره شـرایطی را فراهم می کرد 
تـا بیشـتر ظرفیت سـینمایی تولید شـده در طول یک سـال در 
جشـنواره بـه نمایـش درآیـد، امـا براسـاس بازتعریفـی کـه 
انجـام شـده، جشـنواره تصمیـم  گرفتـه خـود را بـه قواعـدِ 
سـینمای حرفـه ای و جشـنواره های حرفـه ای نزدیـک کند، به 
همیـن خاطـر تعداد مشـخصی را به عنـوان فیلم هـای بخش 
مسـابقه درنظـر گرفتـه اسـت. یعنـی دیگـر از آن 41 یـا  33 
فیلم در بخش سـودای سـیمرغ خبری نیست؛ شـما به عنوان 
سـینماگر چقـدر این بازتعریـف را مناسـب می دانیـد و موافق 

آن هستید؟
مـن با دو موضع جشـنواره امسـال به شـدت موافقـم؛ یکـی محدودیت تعداد 
فیلم هـای بخـش مسـابقه اسـت و دیگـری هم جدا کـردنِ سـینمای مربوط 
بـه ژورنالیسـت های سـینمایی و اهالی سـینما، که هـر دو اقـدام خوبی به نظر 
می رسـد. اساسـاً مـا وقتی عنوان یـک بخشـی را می گذاریم مسـابقه، طبیعتاً 
از یـک اسـتاندارد و شـرایطِ ویـژه ای باید برخوردار باشـد که رقابـت هنری در 
آن معناپیداکنـد، اینکه تمام فیلم های تولید شـده یا بیشـتر فیلم های ارسـالی 
در بخشـی بـه نـام مسـابقه بیاینـد، ۱4 - ۱۵ جایـزه در بخش هـای مختلـف 
داشـته باشـیم و بقیـه یک طـور فقط فضـا را پر کننـد و حالت اکران دسـت 
بدهـد، کامـلًا غلـط و اشـتباه اسـت. مـا می توانیـم کنـار بخش مسـابقه که 
بایـد 22 فیلم باشـد و اسـتاندارد جهانـی هم همین تعداد اسـت، یک بخش 
مـرورِ یک سـاله سـینمای ایران را داشـته باشـیم تـا باقی فیلم هایـی که به 
هر دلیلی در بخش مسـابقه نیسـتند، بتوانند نمایش داشـته باشـند تا هم 
فضـای عمومی جشـنواره که مـردم مخاطبـان اصلی آن هسـتند حفظ 

شـود و هـم اینکـه لفظ مسـابقه و داوری و جایزه معنی داشـته باشـد.
مـن از ایـن منظر با محدودیتِ فیلم های مسـابقه موافقـم و همین طور بر 
اسـتاندارد بـودن داوری تاکیـد دارم، چـرا کـه به هرحال اتفاقی که پارسـال 
افتـاد، خیلـی ناخوشـایند بـود و نشـان داد کـه چقـدر خسـارت فیلم هـا در 

صورتی که اسـتاندارد باشـند و داوران اسـتاندارد نباشـند زیاد اسـت.

کشف  استعداد   د رخشان  
ربطی به تعد اد  فیلم  ندارد

مرور دوره های مختلف جشنواره فجر نشان می دهد، سیاست واحدی در تعداد فیلم های بخش مسابقه وجود 
نداشته است. موضوعی که باعث شد تا دبیر جشنواره سی وششم با حمایت شورای سیاستگذاری تصمیم به 
مشخص کردن تعداد واحد برای فیلم های بخش مسابقه بگیرند تا جشنواره فجر به استاندارد جشنواره های جهانی 
نزدیک شود. به همین سقف 22 فیلم داستانی برای بخش مسابقه و حضور دو مستند در جشنواره سی وششم 
تعیین شده است. موضوعی که البته موافقان و مخالفانی دارد. در خصوص این اتفاق و تلاش جشنواره برای 
بازتعریف بخش مسابقه با »علیرضا رئیسیان« که تجربه چندین دوره حضور به عنوان فیلمساز،عضو هیات انتخاب 

و داوری در جشنواره را دارد، صحبت کرده ایم.

بـا علیرضا رئیسـیان درباره لزوم پایبندی جشـنواره 
به تعـداد فیلم های بخش مسـابقه

گفت و گــو

احسان هوشیارگر
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اگر استعدادها در 
حدی باشند که 
ما را تحت تاثیر 
قرار دهند حتما 

کمیتۀ انتخاب آنان 
را برای بخش 
مسابقه چه فیلم 
اول باشند چه 

فیلم دهم، انتخاب 
می کند، بنابراین 
وضع قانون جدید 
نمی تواند مانعی 
برای حضور 
استعدادها باشد.

 اولین حضور جشـنواره ای شـما سـال 68 با فیلـم »ریحانه« 
بـود که نامش جـزء کاندیداهـای فیلم های اول و دوم آن سـال 
هـم آمـد، ایـن بازتعریفـی کـه الان جشـنواره درنظـر گرفته 
چقـدر می توانـد به فیلم سـازان بـرای دیده شـدن کمک کند؟ 
چـون دو دیـدگاه مختلـف وجـود دارد، عده ای می گوینـد تعداد 
مشـخص برای بخش مسـابقه منجـر به یک رقابـت حرفه ای 
می شـود و سـطح جشـنواره را بـالا می بـرد و از سـوی دیگـر 
منتقـدان معتقدنـد ایـن محـدود شـدن باعـث می شـود تـا 
یکسـری اسـتعداد از ورود بـه جشـنواره بـاز بماننـد؛ شـما با 

کدام دیـدگاه موافق هسـتید؟
اگـر اسـتعدادها در حـدی باشـند کـه ما را تحـت تاثیر قرار دهنـد حتما کمیته 
انتخـاب آثـار آنـان را برای بخش مسـابقه چه فیلم اول باشـد چـه فیلم دهم، 
انتخـاب می کنـد، یعنـی همـان سـال ۶8 »ریحانـه« هـم در بخش مسـابقه 
اصلـی بـود و هـم در بخـش مسـابقۀ فیلم هـای اول؛ بنابرایـن ایـن اصـلًا 
نمی توانـد مانعی برای بروز اسـتعدادها باشـد. اینکـه تعداد فیلم هـای اول زیاد 
اسـت بـه سیاسـت پروانـه سـاخت بازمی گـردد. بـه همیـن خاطر بـرای آنجا 
هـم بایـد فکـری کرد تا تناسـب ایجاد شـود. البته جشـنواره هم بـه آن دلیل 
کـه تعـداد فیلم هـای اول و دوم زیـاد اسـت، می توانـد بیایـد و بخشـی را بـه 
آن هـا اختصـاص دهـد. بـه نظر مـن بهترین جـا برای سـنجش آنـان همان 
کمیتـه انتخاب اسـت تـا فـارغ از محدودیت های آنچنانی ببیننـد کدام فیلم ها 

شایسـته هستند.
 نگاه جشنواره های معتبر خارجی چگونه است؟

 جشـنواره  های معتبـر دنیا بخش  های مختلفـی دارد، مثـلًا در دوربین طلایی 
کـن، فیلم هـا در هـر بخشـی که باشـند بـه صـورت اتوماتیک زیر نظـرِ یک 
هیـات داوری بـرای دوربیـن طلایی قـرار می گیرد، و نیز هـم البته همین طور 
اسـت، حـالا مـا چـون گسـتردگی و حجـم آن هـا را نداریـم، بهتـر اسـت که 

فیلم هـای اول و دوم در بخـش مسـابقه حاضر باشـند.
یـادم اسـت دوره نهـم »پـرده آخـر« دومیـن فیلم بلنـد واروژ کریم مسـیحی 
)اولیـن فیلمـش سـلندر اسـت که به اشـتباه آن را فیلـم کوتاه ذکـر می کنند(
کـه آمـد تمام جوایـز اصلی را هـم دِرو کرد. این را می شـود گفت اسـتعداد، یا 
فیلم سـعید روسـتایی و برخی فیلم های دیگر که تعدادشـان زیاد اسـت. نباید 
مـدام فشـار بیاوریـم کـه چرا فـلان فیلم نیسـت، بالاخـره روزی منتقـدان و 
مـردم فیلم هـا را می بیننـد، بنابراین اگر کمیته انتخاب اشـتباهی کرده باشـد، 

آنجـا دیده می شـود.
 سـال قبـل هـم کـه جشـنواره تصمیـم گرفـت بخشـی به 
نام مسـابقه فیلم هـای اول نباشـد و هر فیلمی که شایسـتگی 
دارد حضـور پیـدا کنـد موافقـان و مخالفـان زیـادی داشـت، 
شـما پارسـال جـزء موافقان ایـن موضـوع بودیـد و می گفتید 
اگـر قرار اسـت اسـتعدادی کشـف شـود بایـد از رقابـتِ بین 
فیلم سـاز اول و فیلم سـازهای حرفـه ای حاصـل شـود، ایـن را 
چگونـه می بینیـد؟ و اینکه چقـدر می تواند به رشـد جشـنواره 

کند؟ کمـک 
مـا اول بایـد ببینیـم هدف مـان، یعنـی هدف گـذاریِ کـه مدنظـر جشـنواره و 
مدیریتـش اسـت، از این تقسـیم بندی ها چیسـت؟ اگر می خواهیـم یک چهره 
حرفـه ای و نوآورانـه از سـینمای ایـران نشـان دهیم، این ها بایـد کنار یکدیگر 
رقابـتِ سـینمایی داشـته باشـند. امـا اگر می خواهیـم به همه یک طـور هدیه 

و امتیـاز بدهیـم، بلـه می شـود ایـن بخش ها 
و فیلم هـا را زیـاد کـرد. مـن سـه سـال پیش 
که »دوران عاشـقی« در جشنواره بود، چیزی 
حـدود 47 اکران را توانسـتم خودم شناسـایی 
کنـم، اکران هایـی کـه بخشـی از آن هـا در 
جـدول اسـت و برخـی از آن ها نیسـت و این 
یعنـی اکـران عمومی، اگر هدف ما این اسـت 
کـه جشـنواره یک پایـگاهِ مردمی هم داشـته 
باشـد، باید هزینـه آن را به تهیه کننده بدهیم، 
بـرای مثـال 47 نمایـش را از آن بخریـم و 

بگذاریم بـرای نمایش.
یـادم اسـت سـالی که عضـو کمیتـۀ انتخاب 
بـودم، اوایـل دهـه 70، 22 فیلم بـرای بخش 
اصلـی انتخـاب کردیـم و فقط یـک فیلم بود 
کـه در هیـچ رشـته  ای کاندیـدا نشـد. یعنـی 
مـا سـعی کردیم دقـتِ نظر داشـته باشـیم و 
فیلم هایـی را انتخـاب کنیم که واقعـاً حداقل 
شـاخصۀ کاندیـدا شـدن در یک یـا دو یا چند 
رشـته را داشـته باشـند؛ ایـن می شـود یـک 
رقابـتِ سـینمایی. پیشـنهادم ایـن اسـت که 
بخـش مـرورِ یک سـال سـینمای ایـران هم 
کنـار این مسـابقه اصلی باشـد تـا اگر کمیته 
انتخاب یا خود جشـنواره اشـتباه کردند، جایی 

بـرای قضاوت وجود داشـته باشـد.
 شـما تـا چـه انـدازه معتقـد بـه 
اعمال سیاسـت های درسـت و البته 
پایبنـدی بـه آن ها برای مـدت زمان 
مشـخص و البتـه طولانـی هسـتید 
تـا هرسـاله شـاهد تحـولات تـازه 
نباشـیم؟ تحولاتی که ممکن اسـت 
ذهـن هـر سـینماگری را مخدوش و 

کند. مشـغول 
از  بایـد  جشـنواره  سـاختار  معتقـدم  مـن 
مدیریـت مسـتقیم سـازمان سـینمایی جـدا 
شـود. سـازمان سـینمایی باید آن سیاسـت ها 
کـه تصمیم گیـری می شـود را پیاده کنـد، اما 
مدیریـت و سـازمان جشـنواره لازم نیسـت 
خیلـی دچار تغییر و تحولاتِ ناگهانی شـود تا 
به دنبـال خـود هر یکـی - دو سـال تغییراتی 
عجیـب و غریـب را در تمامـی سـاختارها، 
نظام نامه هـا و بخش هـا شـاهد باشـد. اگـر 
واقعـاً مدیـران به ایـن نتیجه رسـیدند که 22 
فیلـم از بین محصولات برای بخش مسـابقه 
کفایـت می کنـد، کـه بـه نظـر مـن می کند، 
بایـد این تصمیم را جـدی بگیرند و اجرا کنند 

و پـای تصمیـم خـود هـم بمانند. 
 

گفت و گــو
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یادداشت میهمان

چراغ هـای سـالن کـه روشـن 
همیشـگی  عـادت  بـه  شـد 
سـری چرخانـدم تـا سـراغی 
بگیـرم از دوسـتان و همکاران. 
بـرای اولیـن بـار او را در کنـار 
می نوشـت.  کـه  دیـدم  خـود 
انـگار چیـزی در ذهن و قلمش 
می جوشـید که نمی خواست هدر برود.احسـاس کردم 
دیگـر کار از یادداشـت برداری و ثبـت نماهـا و نام هـا 
گذشـته و مشـغول نوشـتن نسـخه اصلی یادداشـت 
است.راسـتش را بخواهیـد کاری کـه در آن لحظـه 
می کـرد، خیلی رشـک برانگیز بود.خیلی حواسـش به 
اطرافـش نبـود و مـن همین طـور مبهـوت او و قلـم 
زدنـش بودم تا بالاخره کنترل چی سـالن به سـراغ مان 
آمـد و محترمانـه به بیرون از سـالن هدایت مـان کرد. 
ناخـودآگاه همراهـش شـدم، سـلام و علیـک و گپی 
کوتاه درباره فیلم و فیلمسـاز و اوضاع سـینمای ایران...
بایـد  او  نکشـید.  طـول  خیلـی  حرف های مـان 
نوشـته هایش را به موقـع می رسـاند.او را درخلوتـی 
کـه در انتهای سـالن انتظار، کنارپله هـای بالکن پیدا 
کرده بود، تنها گذاشـتم. در آن لحظات نمی توانسـتم 
خاطـرات  مانا تریـن  از  یکـی  کـه  بزنـم  حـدس 
سـال های فیلـم دیـدن در جشـنواره بـرای مـن در 
حـال شـکل گیری است.جشـنواره فیلـم فجر،بـاب 

آشـنایی مـرا بـا یکـی از نازنین هـای  تمـام عمر کار 
حرفـه ای ام در مطبوعـات سـینمایی باز کـرد و از این 

بابـت سپاسـگزارش هسـتم.
»محسن سـیف« در یکی از آخرین روزهایی که هنوز 
روح لطیفش اسـیر تـن بود،روی تخت بیمارسـتان به 
من قول داد که پس از مرخصی از بیمارسـتان، انزوای 
خـود خواسـته اش را رهـا کنـد و بـه میان دوسـتانش 
بیاید.می گفـت در ایـن روزهـا و شـب های سـخت، 
دریافتـم کـه چقـدر بـه بـودن در کنـار دوسـتانم  نیاز 
دارم.بی اختیار دسـت های سـرد و بیمارش را  در دسـت 
گرفتـم و از صمیم قلب از خدا خواسـتم که »محسـن 
سـیف« را ســـــالم و سـر حال به جمع دوسـتانش 
بـاز گرداند.ولـی گویا مشـیت الهی به شـکل دیگری 
رقـم خـورده بـود تا مـن و ما، »محسـن سـیف« را از 
دسـت داده ببینیـم.و حـالا هـر وقـت گذارم به سـالن 
انتظـار سـینما های آن سـال های جشـنواره می افتـد، 
منتظـرم وقتـی چراغ های سـالن روشـن شـد ، او را در 
کنـار خـود ببینم کـه روی سـربرگ »جهان سـینما« 
یکـی از خوانا ترین دسـت خط هایی را بخوانم که تا آن 
روزگار دیـده و خوانـده بودم. ولی افسـوس که او خیلی 

زودتـر ترکمان کـرد ...
بـا ارزش تریـن خاطـره ام از حضور در جشـنواره فیلم 
فجـر ، همچنان درگوشـه ذهنـم زنده است.محسـن 

سـیف زنده اسـت.

با فجر شناختمش...
سید محمد سلیمانی/روزنامه نگار

سه نگاه به »فجـر« 
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یادداشت میهمان

فاصلـــــــه خاطـره  انگیزي 
فیلم هـاي ایرانـي در دوره هاي 
گوناگـون جشـنواره فیلم فجر 
از گذشـته تا امـروز، بـراي من 
بـه انـدازه فاصلـه اي اسـت که 
به عنوان یک منتقد و نویسـنده 
مخاطـب  یـک  از  سـینمایي 
عــــام گرفتـه ام. روزگاري کـه در صف هـاي طویل 
مقابـل سـینماهاي نمایش دهنده فیلم هاي جشـنواره 
بخصوص سـینما آزادي فقید، چندین سـاعت منتظر 
مي مانـدم و موفق مي شـدم چند فیلم معدود را تماشـا 
کنـم، امـا طعـم این دیـدار سـخت الوصول هنـوز هم 

برایـم یگانـه و منحصـر به فرد اسـت.
از »هامـون« تـا »ناصرالدیـن شـاه آکتـور سـینما«، 
از »نرگـس« کـه در ایـام جشـنواره سـه بـار آن را در 
سـینماهاي مختلف جشـنواره به عنوان مخاطب عام 
تماشـا کردم تا »گبه«، »نوبت عاشـقي« و »شب  هاي 

زاینـده رود«.  

از همـان سـالي که باز هم به برکـت وجود یک مجله 
سـینمایي فقید، یعني »گزارش فیلم« این امکان ویژه 
را پیـدا کـردم تـا کارت منتقد و نویسـنده سـینمایي را 
بر گـردن آویخته و در سـینماي مخصـوص منتقدان 
فیلم هـاي جشـنواره فجر را تماشـا کنـم، این هیجان 
و عطـش، بـه شـکلي تدریجـي و غیـر قابل بـاور رو 
بـه افـول گذاشـت. البته کـه این حـس را مي تـوان از 
عوارض ناخوشـایند حرفه اي شـدن دانست اما واقعیت 
ایـن اسـت که افـت کیفیت فیلم هـا هم در این سـیر 

نزولـي بي تأثیر نبوده و نیسـت.
بـا ایـن اوصـاف همچنـان نمي توانـم از تجربه هـاي 
منحصـر به فـرد مواجهـه بـا برخـي فیلم هـا در ایـام 
جشـنواره فجـر ادوار مختلـف یـاد نکنـم کـه خاطره 
خوش شـان همچنـان قلبـم را بـه طپـش مي انـدازد. 
فیلم هایي مثل »شـب هاي روشن«، »نفس عمیق«، 
»بوتیک«، »درباره الي«، »به همین سـادگي«، »برف 
روي کاج هـا«، »بوسـیدن روي مـاه«، »خانه پدري«، 

»در دنیـاي تو سـاعت چنـد اسـت؟« و ...        

»یاد بــاد آن روزگاران«
سحر عصرآزاد/منتقد سینما

جشنواره فیلم فجر طبیعتا تاثیر 
بســـزایی در چرخه سیـــنما 
و مشخصا روی اکران فیلم ها 
نمایش  جشنواره  در  آثار  دارد. 
داده می شوند و نقدهایی که بعد 
از نمایـــش فیلم بر آنها می شود 
روی اکــران آنها تاثیرگذار است 
و مجالی پیدا می کنند تا عموم مردم نیز برای دیدن 
فیلم ها به سمت سینماها کشیده شوند. البته در مورد 
برخی فیلم ها نیز برعکس است، یعنی نقدهای مثبت 
و منفی در زمان نمایش آنها در جشنواره به ضررشان 
خواهد بود. این نکات قطعا بر میزان فروش فیلم ها در 

زمان اکران تاثیرگذار است.
باید هر ساله مشخص کند که  جشنواره فیلم فجر 
پذیرای چه نوع فیلم هایی خواهد بود. آیا فیلم های هنری 
می خواهد؟ آیا کیفیت فیلم ها برایش مهم است؟ آیا به 

مخاطب در زمان اکران فیلم ها فکر می کند؟ آیا فیلم های 
گیشه ای را می پذیرد؟. اگر مدیران و مسئولان جشنواره 
این موارد را مشخص کنند، سازندگان فیلم ها جدی تر 
و مشخص تر متوجه می شوند که چه نوع فیلمی باید 

بسازند تا بتوانند در جشنواره حضور موثر داشته باشند.
درست است که مساله اکران و جشنواره از هم جدا هستند 
اما من معتقدم جشنواره و فیلم هایی که در جشنواره 
انتخاب می شوند بر روند و جریان اصلی سینما تاثیرگذار 
هستند زیرا بخشی از اکران مربوط به فیلم های جشنواره 
فیلم فجر می شود بنابراین هیات انتخاب باید مستقل 
و بدون نگاه شخصی و بدون توجه به اسم ها فیلم ها 

انتخاب کنند تا عدالت برای همه فیلم ها برقرار شود.
نباید از یاد ببریم که هر ساله جوان هایی هستند که با 
فیلم هایشان به نوعی در جشنواره فیلم فجر کشف 
می شوند و هیات انتخاب با انتخاب های درست شان 
می توانند بر آینده حرفه ای جوانان فیلمساز تاثیرگذار باشد.

نقش جشنواره فجر بر اکران
مرجان اشرفی زاده/ فیلمساز
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بـرای من که سـال ها در ایـن فضا تلاش کـرده ام ،زحمتِ 

بـي حـد کشـیده و روی پـا خـودم ایسـتاده ام، احسـاس 

دیـده شـدن و مـورد تاییـد کارشناسـان ایـن حرفـه قـرار 

گرفتن، احساسـي وصف ناشـدني ست.گرچه جشــــنواره 

سـی وچهارم ،دومیـن بـاری بود کـه سـیمرغ می گرفتم اما 

باید بگویم،هر دو بار در شـادی وصف ناپذیری غرق شـدم. 

واقعیـت ایـن اسـت که سـیمرغ جشـنواره فجـر مهمترین 

جایزه سـینمایی اسـت که برای ما اهالـی این حرفه تعریف 

می شـود و گرفتـن آن حتما یک اتفاق بسـیار مهم و جذاب  

بـرای هـر بازیگـري اسـت. فکرنمی کنـم بازیگـري را پیدا 

کنیـم کـه بگوید من دوسـت ندارم سـیمرغ بگیـرم ! به هر 

حـال ایـن جایـزه ملـی و مربـوط به سـینماي ِ میهـن مان 

اسـت و داشـتن آن هم خواستنی و جذاب اسـت. من هم از 

این قاعده مسـتثنا نیسـتم و نقطه غایی تلاش بازیگر دیده 

و تایید شـدن، از سـوي کارشناسـانِ فن اسـت.

ایـن احسـاس ِ خـاص،در لحظـه دریافت سـیمرغ همراهم 

بود،کـه خداروشـکر تمـام تلاش هـا و زحمـات و عبـور از 

سـنگلاخ ها جـواب داده و ایـن بـرای مـن احسـاس خیلی 

زیبایـی بـود و احسـاس کـردم مسـیری کـه در آن حرکت 

کرده ام، درسـت بوده اسـت و کوشـشِ این سالها، سر انجام 
بـه ثمر مي نشـیند.

احساس ِ خاص، لحظه 
دریافت سیمرغ 

روایتی از یک عکس
در بولتـن مجـازی جشـنواره،هر شـماره بـا توجـه بـه  عکس هـای 

خاطره انگیـز بـه سـراغ یکـی از حاضـران در آن عکـس رفته و حس 

و حـال آنهـا را پـس از سـال ها جویـا شـویم. در سـومین شـماره 

»فجرنامـه«، روایـت شـبنم مقدمـی را پـس از دریافـت دومیـن 

سـیمرغ بلورین اش از سـی وچهارمین جشـنواره فجر برای بازی در 

فیلم هـای “نفـس” و “زاپـاس” و مهـرداد فریـد از تجربـه داوری در 

جشـنواره بیسـت و یکـم می خوانیـم.
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بهتریـن و شـیرین ترین خاطـره مـن از بیسـت و یکمیـن 

جشـنواره فیلـم فجر حضور در کنار مرحـوم مهرداد فخیمی 

در هئیت داوران این جشـنواره اسـت و ایـن همکاری برایم 

بسـیار ارزشـمند بـود. مرحـوم فخیمـی یکـی از بهتریـن 

فیلمبـرداران سـنیمای ایران بود و در واقع بیسـت و یکمین 

جشـنواره فیلـم فجـر آخریـن بـاری بـود کـه مـن مرحوم 

مهـرداد فخیمـی را ملاقـات کـردم. عـلاوه بر ایـن، داوری 

جشـنواره فیلـم فجـر باعـث آشـنایی مـن و خانـم گلاب 

آدینـه شـد که این آشـنایی چند سـال بعد به سـاخت فیلم 

»آرامـش در میـان مـردگان« انجامید.

در بیسـت و یکمین جشـنواره فیلم فجر من در کنار گلاب 

آدینـه، محمدرضـا بزرگ نیـا، کامبوزیـا پرتـوی، محمدرضا 

جعفـری جلوه، رسـول صدرعاملـی و مهرداد فخیمـی، داور 

بخش اصلی جشـنواره بودم. خاطرم اسـت که در آن سـال 

جایـزه بهترین فیلم را به فیلم سـینمایی»دیوانه ای از قفس 

پریـد« )احمدرضـا معتمدی( بـه تهیه کنندگـی محمدرضا 

تخت کشـیان و جایـزه بهتریـن فیلمنامـه را نیـز بـه پرویز 

شـهبازی بـرای نـگارش فیلمنامـه »نفـس عمیـق« اهـدا 
کردیم.

داوری محصـول نظـر جمعی اسـت و بـه آرای داوران فجر، 

احترام گذاشـت اما از نگاه شـخصی، بعد از آن دوره، چیزی 

کـه همیشـه ذهنـم را بـه خود مشـغول کـرد، این بـود که 

چـرا ما فیلم سـینمایی »نفس عمیق« را بـه عنوان بهترین 

فیلم بیسـت و یکمین جشـنواره فیلم فجر انتخاب نکردیم. 

ایـن فیلـم بـه نظـرم اسـتحقاق آن را داشـت کـه عـلاوه 

بر سـیمرغ بهتریـن فیلمنامـه جشـنواره فیلم فجـر، جایزه 

بهتریـن فیلـم را نیـز دریافت کنـد. اگر قـرار بود امـروز آثار 

بیسـت و یکمین جشـنواره فیلـم فجـر را داوری کنم؛ قطعاً 

بـه فیلم سـینمایی »نفس عمیق« سـاخته پرویز شـهبازی 

به عنوان بهترین فیلم جشـنواره رأی می دادم. اما متاسـفانه 

زمـان دیگر بـر نمی گردد.

علامت سوال بزرگی به نام 
»نفس عمیق«
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ها فجر در آئینه رسانه 
بـا نزدیـک شـدن بـه برگـزاری جشـنواره فیلـم فجـر ایـن روزهـا 
سـر  پشـت  را  شـلوغی  روزهـای  مجـازی  و  مکتـوب  رسـانه های 
می گذارنـد و هـر کـدام از آنهـا بـا زاویـه دیـد خودشـان بـه سـی و 
ششـمین جشـنواره فیلـم فجـر می پردازنـد. برخـی از مهمتریـن 
اخباری تولیدی رسـانه های مختلف در ارتباط با جشـنواره را در یک 

هفتـه اخیـر مـرور می کنیـم.

بازتــــاب

 جشـنواره در نـگاه مـردم، جایـگاه ویژه اي 
دارد. ابراهیـم داروغه زاده، دبیر سي وششـمین 
دوره جشـنواره فیلـم فجـر در مـورد میـزان 
اسـتقبال فیلمسـازان مي گویـد: »بـا وجـود 
انتقادهایـي کـه همـه مـا اعـم از مدیـران و 
فیلمسـازان به شـیوه برگزاري جشـنواره فجر 
داشـتیم؛ ایـن جشـنواره حاصـل زحمـت ۳۶ 

سـاله سـینماي ایران پس از انقلاب است 
و همـه سـینماگران ایراني در قـوام یافتن 

آن تاثیـر جدي داشـته اند. بنابراین اسـتقبال 
از جشـنواره طبیعي اسـت و تعـداد آثار خوبي 
هم به جشـنواره سي و ششم رسـیده است«. 

)اعتماد(
 دبیرخانـه شـورای ارتقـای آگاهـی های 

عمومـی، اطـلاع رسـانی و افکارسـنجی 
معاونـت اجتماعی و پیشـگیری از وقوع 
جـرم قوه قضاییه اعـلام کـرد: داوران و 
اعضـای کارگروه فنـی این معاونت، هیچ 

ارتباطـی با هیـات انتخاب جشـنواره فیلم 
فجـر نـدارد و صرفـاً فیلم هـای راه یافتـه 
به جشـنواره فیلـم فجر را از نظـر اثرگذاری 

در پیشـگیری از آسـیب های اجتماعی داوری 
خواهدکرد.

 نـکات خواندنـی از ادوار جشـنواره فیلم 
فجر.)میزان(

 جدیدتریـن فیلـم بلنـد سـینمایی رسـول 
صدرعاملـی »سـال دوم دانشـکده مـن« نام 
دارد کـه فیلمبـرداری آن بـه پایـان رسـیده و 
ایـن روزها در مرحلـه مونتاژ قـرار دارد. هدف 
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سـازندگان »سـال دوم دانشـکده من« حضور آن در سـی و ششمین جشنواره 
فیلم فجر است.)باشـگاه خبــــرنگاران(

 دبیر سـی و ششـمین جشـنواره فیلم فجر با اشـاره به نقش علیرضا رضاداد 
در جشـنواره امسـال، گفـت: اگـر از علیرضـا رضاداد، درخواسـت شـده که در 
شـــــورای سیاسـت گـذاری حضور داشـته باشـد به ایـن دلیل اسـت که او 
مـی تواند بسـیار کمک کننده باشـد و نبایـد این نقش ها را کمـک رنگ و یا 

بیـش از حد پـر رنگ جلوه داد.)ایسـکانیوز(
 اگـر بـه جای ۳۳ فیلم، قرار باشـد 22 فیلم که در آن نام های شناخته نشـده 
هـم قطعـا وجـود دارد- در بخش رقابتی شـرکت کند، اصولا منطقی نیسـت 

که حذف چند فیلمسـاز صاحب نـام، جنجـال بیافریند.)خبرگزاری صبا(
 امسـال قرار اسـت فیلم های جشـنواره )اعم از داسـتانی و مسـتند بلند( در 
یـک بخـش رقابتی با عنوان سـودای سـیمرغ به نمایـش درآید. فـارغ از این 
کـه وقتی جشـنواره ای تنهـا یک بخش رقابتـی دارد، دلیلی نـدارد همان یک 
بخـش هـم عنوان داشـته باشـد، باید بـه تأکید چندباره مسـئولان جشـنواره 
بـه پذیرفتـن تنها 22 فیلم در جشـنواره امسـال که نشـان دهنده یک تصمیم 
قاطـع اسـت، تبریـک گفت.گرچه شـاید پذیرفته شـدن دو فیلم مسـتند بلند 
ایـن تعـداد را بـه 24 افزایـش دهد کـه در این حد هم اگر فیلم های داسـتانی، 
در عـدد 22 بمانـد، بـاز هم اتفـاق بزرگی رخ خواهـد داد، آن هم در سـالی که 

ترافیـک فیلم های در راه جشـنواره، سـنگین به نظر می رسـد.)پانا(
 همـه آنچـه بایـد درباره هیـأت انتخاب جشـنواره بدانید. شـاید ایـن 7 نفر 

شـما را عصبانـی کنند!)روزنامـه جام جم(
 خاطـره فیلـم دفاع مقدسـی »آژانس شیشـه ای« در جشـنواره سی وششـم 
فجـر زنـده می شـود؟ بـه نظـر می رسـد بعـد از چنـد دوره ضعـف در تولیـد 
فیلم های دفاع مقدسـی در جشـنواره فیلم فجر، امسـال شـاهد رشـد این ژانر 

در جشـنواره سـی و ششم باشـیم.)ایرنا(
 بـرگ برنـده فیلم های انتخاب نشـده در سـودای سـیمرغ هیاهـوی اکران 

یا هیاهوی جشـنواره؟)پانا(
 کارن همایونفـر در پنجمیـن همکاری با ابراهیم حاتمی کیا، موسـیقی »به 
وقـت شـام« را مـی سـازد/ تازه ترین سـاخته حاتمـی کیا برای نخسـتین بار 
در سـی و ششـمین جشـنواره فجر رونمایی خواهد شـد.)کانال سـینمایی 

) هفت
 مدیـر دبیرخانـه سی وششـمین جشـنواره ملـی فیلم فجر گفت بـا توجه به 
بازبینی فیلم »آشـغال های دوسـت داشتنی« در جشـنواره سال گذشته، حضور 

این فیلم در جشـنواره سـی و ششـم منع قانونی دارد.)ایرنا(
 ابراهیـم داروغـه زاده: گمانـه زنی هـای مربـوط بـه انتخـاب فیلـم هـا در 
روزهـای پایانـی بازبینـی آثـار توسـط هیـات انتخاب اگرچـه هر سـال تکرار 
می شـود امـا تاثیـری بـر رونـد انتخاب فیلـم ها نـدارد )سـینما تیکت به 

نقـل از توئیتر جشـنواره(
 رئیس شـورای عالی تهیه کنندگان درباره اکران فیلم های جشـنواره فیلم 
فجـر در اسـتان هـا، گفت بـرای نمایش عمومی فیلم های جشـنواره سـی و 
ششـم در اسـتان هـا هنـوز تصمیمی گرفته نشـده اسـت امـا امیدواریـم اگر 
امکانـات فراهـم شـود تا ایـن رویداد هنری را در اسـتان های سراسـر کشـور 

برگزار کنیم. )ایسـکانیوز(
 بـا اتِمـام فیلمبـرداری فیلـم سـینمایی »لالاکـن« بـه کارگردانـی و 
نویسـندگی مصطفا قربان پور و تهیه کنندگی حسـن کلامی نسخه اولیه 
ایـن فیلـم بـه دفتـر سـی و ششـمین جشـنواره فیلم فجر سـینمای 

ایـران تحویـل داده شـد.)ایلنا(
 ابراهیـم داروغه زاده دبیر سـی و ششـمین 
جشـنواره فیلـم فجـر گفـت: اعضـای هفت 
نفـره هیـات انتخـاب مشـغول بازبینـی آثـار 
رسـیده بـه سـی و ششـمین جشـنواره فیلـم 
فجـر هسـتند و با توجه بـه برنامه ریزی انجام 
شـده امیدواریم نهایتا تا دهم دی ماه اسـامی 

22 فیلـم نهایی اعلام شود.)ایسـنا(
 رکـوردداران جشـنواره فجـر چـه کسـانی 

هستند؟)سـینماپرس(
 »درخونـگاه« بـه دفتـر جشـنواره رسـید/ 
فیلـم تـازه سـیاوش اسـعدی بـا بـازی امین 
حیایـی ایـن روزها مراحل فنی را پشـت سـر 

مـی گذارد)سـینما دیلی(
 ابراهیـم داروغـه زاده:هیچکـس بـه جـز 
هیـات انتخـاب فیلم هـا را انتخـاب نمی کند.

)مهر(
سـینماهای  تعـداد  کاهـش  احتمـال   
تعـداد  کاهـش  احتمـال  فجـر  جشـنواره 
سـینماهای جشـنواره فجراعـلام نمایش 22 
فیلـم در بخـش سـودای سـیمرغ و اصـرار 
برگزارکننـدگان جشـنواره بـه نمایـش ایـن 
تعـداد فیلم، احتمال کاهش تعداد سـینماهای 
نمایش دهنـده فیلم های جشـنواره فجر قوت 

گرفت.)فـارس(
 سـیمرغ داران سـال گذشـته با کـدام فیلم 
به فجر ۳۶ می آیند؟)باشـگاه خبرنگاران 

جوان(
 »کیفیـت« تعیین کننـده تعـداد فیلم هـای 
فجـر باشـد/ رونـق جشـنواره حفـظ شـود.

)مهر(
 سـینماهای مردمی؛ هویت اصلی جشنواره 

فجر)شبکه فرهنگ و هنر(
 مریــم جلالــی مدیــر پردیــس ســینمایی 
ملــت کــه به عنــوان ســینمای رســــــانه ها 
در ســی و ششــمین جشـــــنواره ملــی 
ــت  ــده اس ــه ش ــر گرفت ــر در نظ ــم فج فیل
دربــاره وضعیــت آمــاده ســازی ایــن ســینما 
گفــت: تــدارک ایــن ســینما بــه جــد توســط 
دبیرخانــه جشــــــنواره انجــام مــی شــود به 
طــوری که هم مســئول اجــــرایی جشــنواره 
و هــم مســئول کمیتــه اطــلاع رســانی 
ــنواره  ــان جش ــوان میزب ــه عن ــا ب ــم م و ه
تمــام تلاشــمان را می کنیــم کــه ایــن 
آماده ســازی بــه بهتریــن نحــو ممکــن 

ــود.)مهر( ــام ش انج
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